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مصطفی محدثی خراس�انی که تاکن�ون از او چندین 
مجموعه شعر به چاپ رسیده  است در جریان دیدار  وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و  رئیس سازمان صدا و سیما با 
شعرا حضور داشت. محدثی معتقد است آنچه تا کنون در 
حق شعر و ادبیات روا داشته شده به دلیل نبود نگاه جدی 
نزد مسئولان فرهنگی و نیز نداشتن راهبرد و سیاست 
بلندمدت نتوانسته اثرگذاری بایسته ای داشته باشد. 
نقل برخی جزئیات دیدار با رئیس رس�انه ملی و وزیر 
ارشاد، بررسی راهكارهای برون رفت شعر از خمودگی 
امروز این عرصه، انتظاراتی که از مسئولان فرهنگی و 
هنری برای تقویت آن می رود و نیز تأثیر گذاری احتمالی 
قرار گرفتن ش�عر در بحث نهضت ترجمه از محورهای 
گفت وگوی »جوان « با این ش�اعر کش�ورمان اس�ت. 

شاید بتوان گفت شعر در میان هنرهای معاصر 
ای�ران از قوت بی مانن�دی برخوردار اس�ت اما 
متأس�فانه آنطور که باید در جامع�ه این غنای 
ادبی جاری و ساری نمی ش�ود. شرایط و اوضاع 
و احوال ش�عر و ادبی�ات را در این ای�ام چگونه 

ارزیابی می کنید؟
به جریان شعر كشور از دو منظر می توان نگاه كرد؛ یكی 
از حیث فضای خود شاعران و كار شاعری است كه در هر 
شرایطی شاعر چون ناگزیر از شعر سرودن است ارتباطش 
در هر شرایطی ادامه پیدا می كند و خلق و سرایش اشعار 
همواره در حال زای��ش و رخ دادن اس��ت.  اما آنچه نظام 
فرهنگی می تواند انجام بدهد تا این فضا رونق بیش��تری 
بگیرد و انگیزه های بیشتری در فضای ادبی شكل بگیرد 
و روشنگری شكل بگیرد.  خصوصاً برای نسل جوانی كه 
در این مسیر حركت می كنند ش��اید بشود گفت به طور 
كلی هیچ گاه آن كاری كه در شأن و اندازه و ضرورت شعر 
بوده در این نظام فرهنگی انجام نشده است. همواره یك 
نگاه غیرراهبردی و كم اهمیت به حوزه شعری بوده است و 
چه در رسانه ملی و چه در حوزه دیگر رسانه ها و مطبوعات 
شعر از آن جایگاه شایس��ته و نقش آفرینی كه در تاریخ و 
فرهنگ و میراث ادبی ما داشته به آن اهمیت داده نشده 
است. هیچ نهاد و سازمانی متولی شعر به معنای كاملش 
نیست. خیلی ها فعالیت هایی می كنند چه ارشاد و حوزه 
هنری و چه دیگ��ر نهادهای فرهنگی ام��ا یك جایی كه 
سیاستگذار تمام و كمال باشد و به شكل راهبردی و ملی و 
با پشتوانه این كار را پی بگیرد هیچگاه نداشتیم و همچنان 
متولی شعر در كشور معلوم نیست و شعرا به حال خودشان 

ر ها شده اند. 
در واقع شما معتقدید شورا هایی که این روز ها 
تح�ت عناوینی مثل ش�ورای تخصصی ش�عر 
یا محافل ادبی فعالیت می کنند نتوانس�ته اند 
مأموریت هایشان را در این رابطه درست انجام 

بدهند؟
اینها تشكیل می شوند تا نیازهای خودشان را جبران كنند 
و اصلًا كاری به شعر و ادبیات آن ندارند. هر جا كه شورای 
تخصصی شعری ایجاد می شود برای رفع و رجوع كارهای 
خودشان است. اینهایی هم كه جشنواره برگزار می كنند یا 
كار هایی از این دست انجام می دهند قبلاً بذری نپاشیده اند 
كه حالا بخواهند در جشنواره ثمره آن را برداشت كنند و 
صرفاً می آیند و دسترنج شاعران را بدون هیچ هزینه ای به 

نفع خودشان برداشت می كنند. 
منظورتان این اس�ت که جش�نواره ها به نوعی 

مثل بازارچه عمل می کنند که شاعران ماحصل 
تلاششان را آنجا می آورند و برگزارکنندگان به 

نفع خودشان برداشت می کنند؟
بله! اینها كاری نكرده اند، بذری نپاشیده اند كه برداشت كنند. 
می آیند با یك فراخوانی و جشنواره ای دسترنج شاعران را 
جمع می كنند و آنها را به نام اداره و مجموعه خودشان در 
قالب كتاب منتشر می كنند یا اینكه با استفاده از آنها كنگره 
برگزار می كنند و بیلان كار می دهند. این در حالی اس��ت 
كه در تولید این آثار هیچ نقشی نداش��ته اند و این یكی از 

مشكلات فضای شعر و ادبیات و شاعران كشورمان است. 
علت اینكه برخی مدیران فرهنگی شعر امروز 
را جدی نمی گیرند، چیست؟ آیا آنها را با اشعار 
شعرای گذشته مقایسه می کنند یا مشكل نگاه 
طفیلی گونه ای است که نسبت به شعر در ذهن 

آنها نقش بسته است؟
بحث مقایسه با اشعار شعرای گذشته منتفی است و علتش 
هم این است كه اینها اساساً سواد چنین كاری را ندارند. اگر 
آن مرتبه از سواد و بینش در بین آنها وجود داشت كه جای 
شكرش باقی بود. نداش��تن توجه جدی به شعر و شاعران 
دلایل متنوع��ی دارد كه یك��ی از آنها حضور همیش��گی 
شاعران بدون نیاز به هیچگونه هزینه كردن در میدان است 
نه نازی دارند و نه غمزه ای و نه چهره سلبریتی شده اند كه 
توقعات آنچنانی داشته باش��ند! به زعم آنها تولید محتوا 
و سرایش ش��عر همچون حاصل جوشش احساس و عقل 
است و شاعر برای آن هزینه ای نمی دهد. در حالی كه اصلًا 
چنین فرضی درست نیست چون شاعر برای این كار عمر و 
تمام هستی اش را صرف می كند تا این ابیات شكل بگیرد. 
تمام كارهایش، زندگی و معیشتش را ر ها كرده تا توانسته 
این اشعار را بسراید. یكی دیگر از نكاتی كه باعث می شود 
توجه خیلی جدی از سوی آقایان مس��ئول به این عرصه 

مهم ادبیات و فعالانش نشود این است كه شعرا در بزنگاه ها 
منتظر دعوتنامه نمی مانند و معمولاً در میدان های مختلف 
حضور كنشگرانه دارند و بر اساس سفارش عقل و دلشان 
ش��عر می گویند. این بی مهری ها و كم توجهی ها در حالی 
است كه شعر در عرصه های تاریخی و مهم كشورمان مثل 
دوران انقلاب، ایام دفاع مقدس هشت ساله و بحث مدافعان 
حرم و دیگر عرصه ها حضور همیشگی و درخشان داشتند 
كه همچنان هم ادامه دارد و برخلاف این مسائل متأسفانه 
هیچگاه هم حق شعر در نظام فرهنگی ما نه به لحاظ شأن آن 

و نه به لحاظ حمایت های مادی ادا نشده است. 
برخلاف تأکیداتی که رهبر انق�لاب در رابطه با 
شعر و ادبیات دارند مسئولان حوزه های مرتبط با 
این هنر اصیل - ایرانی بر اساس اقداماتی که روی 
زمین اتفاق می افتد و نه اظهارات میكروفونی و 
گفت وگوهای رسانه ای- توجه و اهمیتی برای آن 
قائل نیستند؛ به نظر شما علت این کم توجهی ها 

چیست؟
من می خواهم بگویم كه همی��ن حداقل هایی كه در مورد 
شعر و توجه به این عرصه اتفاق می افتد مرهون حسن نظر 
و تأكیدات مقام معظم رهبری و جلس��ات حضوری شعرا 
با ایشان اس��ت. اگر همین جلس��ات دیدار رهبری و این 
سفارشات و تأكیدات ایشان بر اهمیت جایگاه شعر نبود، 
قطعاً اوضاع ما به شدت وخیم تر از الان بود. گاهی مسئولان 
فرهنگی تحت تأثیر جو این جلسات در همان بازه زمانی 
یك كار هایی می كنند، سر ذوق می آیند، جوگیر می شوند 
و حركات موقت��ی انج��ام می دهند اما چ��ون هدفمند و 
سیاستگذاری شده بر اساس یك راهبرد كلان نیست منتج 
به نتیجه خاصی نمی شود و معمولاً ابتر می مانند. ما الان در 
وزارت ارشاد یك معاونتی تحت عنوان معاونت سینمایی 
داریم در صورتی كه با تمام اهمیتی كه دارد سینما یك هنر 

وارداتی اس��ت نه به آن شكل مثل شعر یك ریشه تاریخی 
بیش از هزار ساله در فرهنگ و ادبیات ما دارد، معاونتی داریم 
اما برای شعر كه هر ایرانی با آن درگیر هست هر كسی كه 
زبان فارسی تكلم می كند از شعر بهره می برد و شعر او را در 
زیباتر و درست تر سخن گفتن و حتی در بهتر دیدن جهان 
و هستی كمك می كند. آن جایگاهی كه باید داشته باشد 
را ندارد. شما یك جایی را به من بگویید كه در نظام باشد و 
برای شعر سیاستگذاری كلان بكند و راهبردی داشته باشد؟ 

نداریم متأسفانه!
طی چند وقت اخیر ما شاهد جابه جایی مدیران 
و مسئولان ارش�د دولتی و حاکمیتی در حوزه 
فرهنگ و هنر بودیم. در همین ایام رئیس جدید 
سازمان صدا و سیما و وزیر ارشاد دولت سیزدهم 
با برخی از چهر های مبرز و شناخته شده حوزه 
ش�عر و ادبیات دیدارهای متعددی داشتند که 
علی الظاهر نش�ان دهنده عزم جازم آنها برای 
خدمت بیشتر به حوزه مهم و به مخاطره افتاده 
ادبیات و شعر اس�ت. توقع ش�ما از این افراد و 
دس�تگاه های مس�ئول برای اعت�لا و کمك به 
پیش�برد اهداف ادبیات، زبان و ش�عر فارسی 

چیست؟
اینكه جن��اب اس��ماعیلی و آقای جبلی كه حت��ی قبل از 
انتخابشان به عنوان رئیس سازمان صدا و سیما جلساتی با 
شعرا داشتند در جای خودشان حاوی نكات امیدواركننده ای 
است كه نشان می دهد ادبیات و شعر جزو دغدغه های اولیه 
این عزیزان اس��ت و امیدواریم كه در حد همین دیدار ها و 
علاقه های موقتی و ش��خصی نماند و به برنامه های كلان، 
راهبردی و درازمدت تبدیل بش��وند و به پیشرفت جریان 

شعر كشورمان كمك كنند. 
با توجه به اینكه ش�ما در ای�ن دیدار ها حضور 
داشتید نوع نگاه و سطح دغدغه آنها نسبت به 
ش�عر و ادبیات را چطور ارزیابی می کنید؟ و آیا 
اساساً راهبرد خاص و ویژه ای برای شعر از سوی 

آنها مطرح شد؟
جلسه آقای اسماعیلی به مناسبت روز تكریم شعر و ادب بود 
كه یك مراسم رسمی تقویمی و سالانه به حساب می آمد 
و صحبت هایی كه آقای وزیر در آن جلسه مطرح كردند از 
جنس صحبت هایی است كه معمولاً بقیه افراد هم در چنین 
جلساتی مطرح می كنند و باید منتظر عملكرد ایشان باشیم. 
اما آقای جبلی صرحتاً و به طور مشخص درباره شعر صحبت 
كردند كه به نظر می آمد حوزه شعر و ادبیات جزو دغدغه های 
اصلی شان است و به دنبال ارتقای سطح آن هستند تا شعر و 
ادبیات فارسی را به جایگاه شایسته اش در همه شئون صدا 
و سیما برسانند. ما هم در این زمینه امیدواری های زیادی 
داریم چراكه اگر صدا و سیما به عنوان رسانه ملی به اهمیت 
این قضیه پی ببرد و به ش��أن و جایگاه مهم ادبیات و شعر 
وقوف پیدا بكند به نظر من حتی می تواند عملكردش با این 
سیل مخاطب و پوشش و گستره عظیمی كه در كشور دارد 

از وزارت ارشاد هم اثرگذارتر و جلوتر باشد. 
ما در حوزه ترجمه اشعار ش�عرای بزرگی مثل 
حافظ، عمر خی�ام، مولوی و س�عدی اقداماتی 
داش�ته ایم. به نظر ش�ما با توجه به اینكه رهبر 
انقلاب بحث لزوم اهمیت نهضت ترجمه در حوزه 
ادبیات و داستان را مطرح کردند، آیا می توانیم 
به اثر گذاری و کمك این نهضت به ترجمه شعر 

شاعران عصر حاضر امیدوار باشیم؟

قطعاً و باید این اتفاق تا الان می افتاده است. در طول تاریخ ، 
میراث گذشته و دست برتر ما در حوزه های فرهنگ و هنر 
و ادبیات، شعر بوده و هست و جهان تاریخ ما را به حافظ و 
مولوی و این بزرگان می شناسد. در دوره معاصر و خصوصاً 
دوره پس از انقلاب بحث ترجمه بیشتر از آن طرف بوده تا 
از س��مت ما. طی دهه های بعد از انقلاب در بحث ترجمه 
شعرای عرب و امریكای لاتین كارهای درخشان و خوبی 
اتفاق افتاده و ما به لطف همین كار ها با ادبیات و شعر جهان 
آشنایی خوبی پیدا كردیم اما متأس��فانه از ایران و از زبان 
فارسی به زبان های دیگر كه به شدت نیازمند آن هستیم 
اقدامی صورت نگرفته است. علت این اهمیت آن است كه 
منطقه جغرافیایی محدودی با زبان فارسی تكلم می كنند و 
اگر این آثار ترجمه نشوند قطعاً حوزه نفوذ و تأثیر گذاری اش 
در بین خودمان و كشورمان محدود و محصور می ماند. به 
نظر من شعر هم باید یكی از پرچمداران بحث نهضت ترجمه 
باشد و در آن حضور داشته باشد و این حرف های جهانی كه 
امروز شاعران ما در رابطه با مس��ائل مبتلا به بشری دارند 
باید زمینه های شنیده شدن آن به گوش جهانیان از سوی 

دستگاه های مسئول فراهم شود. 
ش�ما به فعالیت های ادبیات و ش�عر و رشد آن 
در دوره پس از پیروزی انقلاب اس�لامی اشاره 
داش�تید. امروزه به خصوص در ح�وزه ادبیات 
مقاوم�ت تولیدات زی�ادی داری�م و حوزه ها و 
ژانر هایی مثل ادبیات مقاومت، استكبارستیزی 
و دفاع از حقوق بشر بعد از انقلاب متولد و خلق 
شده اند که به دلیل محتوای مستدل و منطقی 
مستحكمش باعث ایجاد گفتمان های متنوعی 
ش�ده اند. به نظر ش�ما برای تقویت و کمك به 
اس�تمرار زایش و تولید محتوا در این عرصه ها 

چه اقداماتی باید صورت بگیرد؟
به نظرم همین گفتمانی كه بعد از انقلاب اسلامی در همین 
حوزه هایی كه شما به آنها اشاره كردید ایجاد شده اند یكی 
از درخشان  ترین شكل های ارائه شده این گفتمان در حوزه 
شعر انقلاب صورت گرفته اس��ت. خوشبختانه به لحاظ 
ذهنی ، زبانی و قالبی شعر انقلاب آنقدر تنوع دارد كه   آثار 
شایسته و قابل ترجمه ای از بین آنها به شرط اینكه كسی، 
نهادی یا دستگاهی متولی این كار بشود، می توان گزینش   
و به زبان های دیگر ترجمه و منتقل كرد تا به نوعی جهان 
با گفتمان ما، رشادت ها، حماسه ها و ایثار دهه های اخیر 
ملت سربلند ایران آشنا بش��وند. اگرچه جلوه هایی از این 
موضوعات را ممكن اس��ت جهانیان در حوزه هایی مثل 
سیاست ببینند ولی ممكن است كه سیاست در رساندن 
این مفاهیم به دلیل تخریب هدفمندی كه نسبت به آن در 
رسانه های دنیا صورت می گیرد الكن یا ناقص عمل كند 
یا تنها یك وجه از این گفتمان را نش��ان بدهد اما ادبیات 
و شعر می تواند به عنوان مكمل سیاست خارجی ما عمل 
كند. مردم در بسیاری از نقاط دنیا به دلیل همین تخریب 
رسانه ای بزرگ و هدفمند علیه گفتمان انقلاب اسلامی 
نتوانسته اند آن را از دریچه سیاست دریافت كنند و حتی 
گاهی قصه وارونه هم شده ولی این شعر و زبان فرهنگ و 
هنر است كه می تواند شكل اصلی و چهره معصوم و منزه 
گفتمان انقلاب اسلامی را به جهانیان معرفی كند. شعر 
ش��أن والا و ظرفیت های اثر گذاری بر عرصه ها و ش��ئون 
مختلف زندگی را دارد و این مهم به پشتوانه جریان اصیل 
هزار و چند صد س��اله آن اس��ت كه باید مورد تقویت و 

بهره برداری قرار بگیرد. 

خوشبختانه به لحاظ ذهنی ، زبانی و قالبی 
ش�عر انقلاب آنقدر تن�وع دارد ک�ه آثار 
شایس�ته و قابل ترجمه ای از بین آنها به 
شرط اینكه کس�ی، نهادی یا دستگاهی 
متولی این کار بش�ود، می توان گزینش 
و به زبان ه�ای دیگ�ر ترجم�ه و منتقل 
کرد ت�ا به نوع�ی جه�ان با گفتم�ان ما، 
رش�ادت ها، حماس�ه ها و ایثار دهه های 
اخیر ملت س�ربلند ایران آش�نا ش�وند

نهضت تازه  ترجمه را می توان از شعر آغاز کرد
گفت وگوی »جوان « با مصطفی محدثی خراسانی، شاعر و فعال ادبی:

عضو شورای عالی انجمن خوشنویسان ایران عنوان کردسینمای مستقل ایران نماینده فرهنگی در جهان

نقاشانی که هندسه خط نمی دانند اما پرفروشند!

مصطفیشاهكرمی
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سینمای مس��تقل به آن 

مصطفیمحمدخانی
جن��س از س��ینما گفته سینما

می شود كه فارغ از جریان 
تجاری و عامه پسند سینما و با نگاهی جدید و بدیع دست 
به تولید آثار سینمایی می زند و معمولاً با بودجه های كم 
و شخصی شكل می گیرند. سینمای مستقل ایران از دهه 
40شمس��ی با جریان گرفتن ادبیات روشنفكری ایران 
شروع شد و مقابل سینمای فیلمفارسی قرار گرفت كه 
مروج بی بندوباری و ابتذال بود. س��ینمای مس��تقل با 
كارگردانانی از جمله غفاری، ش��هید ثال��ث، بیضایی و 
نادری بارقه های امید را در س��ینمای ایران شكل داد. 
حتی مس��عود كیمیایی با س��اخت فیلم ه��ای قیصر و 
گوزن ها و داریوش مهرجویی با ساخت فیلم گاو توانستند 
با نقد حاكمیت سیاس��ی آن زمان به نوعی در حركت 
اعتراضی مردم ایران یاری رس��اند. س��ینمای مستقل 
موجی از س��ینماگران مؤلف س��ینمای ایران به جهان 
معرفی نمود و این فیلم ها علاوه بر نمایش و استقبال در 
سینما ها و جش��نواره های داخل ایران به موفقیت های 

جهانی و نمایش در عرصه بین الملل نائل آمدند. 
پس از بهمن سال 57، تا چند س��ال سینمای ایران به 
حاشیه رفت، ولی فیلمس��ازان موج نو دوباره با ساخت 
فیلم هایی با مضمون انسانی، جریان سینمای مستقل 
ایران در عرصه بین الملل را آغاز كردن��د. در این دوره 
با توجه به جنگ تحمیلی تولید آثار س��ینمای جنگ، 
سینمای دینی و معناگرا آغاز شد و فیلمسازانی جوان 
و جدید نیز به ای��ن عرصه وارد ش��دند. می توان تبلور 
س��ینمای هنری و مؤلف ایران را در دهه 70شمس��ی 
دانست؛ چنان كه سینمای ایران به پیشرفت رسید كه 
می توان گفت در بیشترین جشنواره های بین المللی و 
مهم فیلم های ایران سرآمد بودند. یكی از این فیلمسازان 
شاخص عباس كیارستمی بود و با این تاریخچه مختصر 
می توان تحلیلی نسبت به س��ینمای مستقل ایران در 
عرص��ه بین الملل دانس��ت. بعد پایان و ح��ذف نگاتیو 
از س��ینما و ش��روع عصر تكنول��وژی دیجیتال تحول 

عظیمی در س��ینما به وجود آمد. با توج��ه به اینكه در 
دسترس بودن و ارزان شدن متریال تولید تصویر، موج 
جدیدی از سینماگران جوان و مستقل شروع به فعالیت 
كردند. سینمای مستقل كه بسیاری از فیلم های مؤلف 
هنری ایران با كمترین بودجه س��اخته ش��د و در كنار 
آن فعالیت های مؤسس��ات آموزش��ی و دانشگاهی نیز 
گسترش یافت كه می توان انجمن های سینمای جوان 
در سراسر كشور و مؤسسات خصوصی نیز در این عرصه 

به تربیت نسلی جوان و مشتاق سینما پرداختند. 
در سال های جدید موج گسترده ای از ساخت فیلم های 
كوتاه در ایران تولید شد و حتی ركورد های جهانی در 
تولید و عرضه و نمایش در جش��نواره های بین المللی 
را شكس��ت و در كنار آن باید اذعان نمود كه متأسفانه 
آثاری با كیفی��ت پایین نیز تولید ش��د . به هر ش��كل 
س��ینمای مس��تقل ایران همچنان با فراز و نشیب ها 
در دولت های مختلف در ایران و س��لیقه های متفاوت 
مدیریت های دولتی به راه خود ادامه می دهد و شایان 
ذكر است سینمای مؤلف ایران متأسفانه هنوز نتوانسته 
به هدف ایده آل جذب مخاطب داخلی برس��د. هرچند 
در سال های اخیر با نمایش فیلم های مستقل و هنری 
در سینما های محدود كه بیشتر آن در شهرهای بزرگ 

ایران است. فیلمسازان توانسته اند مخاطبان خاصی را 
به سینما ها بكشند ولی متأسفانه هنوز به شكل ایده آل 

موفق به جذب مخاطب نشده اند. 
با شروع به كار و تأسیس  پلتفرم های اینترنتی در ایران 
نیز بازار جدیدی برای فیلم های مس��تقل س��ینمای 
ایران به وجود آمده و اگر تهیه كنندگان و س��ازندگان 
این نوع فیلم ها بتوانند در این مكان تبلیغات درست و 
گسترده ای انجام دهند، آنها می توانند به جذب مخاطب 
بیشتری برسند. با این وجود این سینما همچنان با فراز و 
نشیب های زیاد با توجه به سیاست های متفاوت دولت ها 
به حیات خود ادامه می دهد.در مورد این جنس از سینما 
می توان به جد گف��ت كه یكی از بهتری��ن نمایندگان 
فرهنگی و هنری ایران است كه هنر و فرهنگ و تمدن 
ایرانی را به شكل شایس��ته در جهان معرفی می نماید. 
حتی بدون اغراق می ت��وان گفت تأثی��رات زیادی بر 
س��ینمای هنری در منطقه و حتی در جهان گذاشته 
اس��ت. ما مدیون خیلی از فیلمس��ازان گذشته و حال 
كشور هس��تیم كه با توجه به تبلیغات منفی سیاسی 
علیه كشور در رسانه های پر مخاطب تبلیغاتی دنیا این 
سینما توانسته نماینده بسیار خوبی برای فرهنگ و هنر 

و تمدن ایران زمین باشد. 

برخی نقاشان  هستند كه 

مصطفیمحمدخانی
رنگ  ها را می شناسند ولی تجسمی

كوچك تری��ن دانش��ی در 
هندس��ه خوشنویس��ی ندارند. در حوزه نقاشی خط كار 
می كنند و به صرف صاحبنام بودن در نقاش��ی، اثرش��ان 

خریدار دارد. 
»یدالله كابلی « خوشنویس و عضو ش��ورای عالی انجمن 
خوشنویس��ان ایران با بیان این مطلب در دومین نشست 
مجازی »تجسم « كه در صفحه اینستاگرام خانه هنرمندان 
ایران برگزار ش��د، گفت: همه كس��انی كه در عرصه های 
مختلف تحولات اجتماعی، سیاسی، علمی، پژوهشی و...  
زحمت می كشند، خودشان بر این باورند كه تلاش هنرمند 
مانا و ماندگار است. بدون تردید می توان گفت كه هنرمندان 
مانند یك منشور چند وجهی، هر وجه وجودشان سرشار از 
تلاش برای درخشندگی است؛ چه آن زمان كه برای خلق 
یك اثر هنری می اندیشند، چه آن زمان كه اثری را خلق 
می كنند و به پدیده ای می اندیش��ند كه حاصلش كاری 
ماندگار باش��د.  وی افزود: جامعه هنری، به طور خاص و 
عام، نسلی پیشرو، فرهیخته، فرزانه هستند. آنها در زندگی 
روزمره خود مدام در حال كنكاش، تكاپو و كشف و شهود 
در عالم معنا هس��تند. در بین هنر هایی كه همه به سوی 
یك نقطه تعالی حركت می كنند، شاید هنر خوشنویسی با 
توجه به اینكه با دو عنصر زیبایی شناختی و زیبایی بصری 
كه هندسه ساختاری خط است، زیبا باشد.  وی ادامه داد: 
تاریخ پیدایش تمدن بشری از زمانی آغاز شد كه نوشتن 
ابداع شد. امروزه در جشنواره  ها و همایش های بین المللی، 
هنرمن��دان از نقاط مختل��ف جهان ش��ركت می كنند و 
خوشنویسی همچنان به عنوان یك هنر زنده و پویا مطرح 

است و در برخی كشور ها آن را هنر قدسی می دانند. 
در ادامه این نشست، كابلی عنوان كرد: بحث نقاشی خط 
صحبت دهه های اخیر نیست، می توان گفت قبل از قاجار 
و دوران صفویه كسانی بودند كه كار نقاشی خط می كردند. 
آنها خط را به شكل محیطی طراحی كردند و در آن نقش 

می گذاش��تند و تصویرگ��ری می كردند. اگ��ر بن مایه اثر 
تمام كسانی كه كار نقاش��ی خط می كنند، فارغ از سمت 
و سو، گرایش و ش��یوه كارش��ان، دارای هویت باشد، آن 
هنر جذابیت و قوام و دوام پیدا می كند. متأسفانه یكی از 
مشكلاتی كه امروزه هنر نقاشی خط گرفتار آن شده، این 
است كه جوانان به دلیل فریبنده بودن دنیای رنگ، بدون 
اینكه مس��یر آكادمیك و قانونمند را در هنر خوشنویسی 

بگذرانند، وارد نقاشی خط شدند. 
وی ادامه داد: برخی نقاش��ان هم هس��تند كه رنگ  ها را 
می شناس��ند ول��ی كوچك تری��ن دانش��ی در هندس��ه 
خوشنویسی ندارند. در حوزه نقاشی خط كار می كنند و به 
صرف صاحبنام بودن در نقاشی اثرشان خریدار دارد، اما اگر 
از لحاظ مؤلفه های خوشنویسی به اثرشان نگاه كنیم، آنچه 
باید را نمی بینیم.  وی اضافه كرد: اساتید نقاشی خط باید 
به هنرجویانشان تأكید كنند كه نقوشی كه دارای هویت 
نیستند، نمی توانند جایگاه خاصی را در كنار آثار استادان 
و هنرمندان ما داش��ته باشد.  عضو ش��ورای عالی انجمن 
خوشنویسان ایران اظهار كرد: ما در كلاس  ها تجربه كردیم 
كه برخی هنرجویان صاحب فكر و اراده و فردیت هنری، 
علاقه مندند در عین پیروی از استاد، كار خود را انجام دهند. 
ما در روزگاری زندگی می كنیم كه باید كاری فراروی زمان 
و مكان و كاربرد ها ارائه كنیم. در سیر تحول خوشنویسی 
می بینیم كه برای مثال وقتی یك چلیپا در تبریز، یكی در 
خراسان، یكی در اصفهان و شیراز نوشته می شود، آنها از 
اصول و قواعدی برخوردارند كه در همه جا هنرمند خود 
را موظف به رعایت آن می داند اما با گذشت زمان ما شاهد 
گذر هنرمندان از آن هس��تیم. در همه هنر ها این اتفاق با 
توجه به حفظ اصالت  ها افتاد و در هنر خوشنویسی وقتی 
به دوران میرزا غلامرضا اصفهانی و میرحسین می رسیم، 
سیاه مشق  ها را می بینیم كه تركیب بندی و فضاسازی آن 

زیباست. 
وی افزود: در یك صفحه سفید كاغذ، بی شمار نقطه برای 
خلق اثر خوشنویسی مهیای تلاش یك هنرمند است. این 

مسیر نیازمند مطالعه است كه ما در عالم لحظه  ها و خالق 
آن مستغرق شویم. 

در بخش دیگری از نشس��ت مجازی، یدالله كابلی اظهار 
كرد: هنرمند باید هویت خود را در كارش عرضه كند. اینجا 
تنها هنر نیس��ت و تركیبی از دانش و خلاقیت نیز است. 
اگر به گذشته تاریخ خوشنویس��ی ایران نگاه كنیم، دلیل 
پیدایش قلم های متفاوت این ب��ود كه ذوق ایرانی تحمل 
یكجانبه نگری و ملا ل آوری را ب��ه خود نمی داد، در نتیجه 
از هر خطی، خط تازه ای پدید آمد. هنر زمانی هنر اس��ت 
كه با نگاهی ژرف و عمیق و با كنكاش��ی ب��ا قوای تخیل و 

خلاقیت همراه باشد. 
كابلی بیان كرد: آیا هنرمندی كه خیلی به پوسته پرداخته و 
به دقت تمام ابعاد، تناسبات، ظرافت  ها و تراش الماس  گونه 
كلمات و حروف را یاد گرفته، می تواند با آنها فضاسازی و 
زیبایی را ایجاد كند؟ آن فراگیری و توجه، نباید دست و پای 

هنرمند را نگه دارد. 
وی گفت: هنر دنیایی اس��ت كه همه می توانند به آن پناه 
ببرند و در آن خ��ود را پیدا كنند. دنیای هنر انس��ان را به 
ظرافت، زیبای��ی، مهربانی، لطافت و ان��س و الفت دعوت 
می كند. همه مردم تندخو، كج خلق، بداخلاق و بدطینت 
زمانی می توانند اصلاح شوند كه با هنر آشتی كنند، هنر 

صلح همه جنگ  هاست. 


